
❙ Az elôdje, Jankovics Marcell azt tekin-
tette fô feladatának, hogy középtávú 
stra tégiát dolgozzon ki az NKA-ban. En-
nek elemei, hogy kevesebben több támo-
gatást kapjanak, prioritást élvezzen a 
kul túrateremtés, a kultúrafejlesztés, s 
csak ezek után következzék a kultúra 
meg ôrzése. Emellett tartalmazta a straté-
gia a gyermekkultúra támogatását, a di-
gitális kultúra kiemelt szerepét, és a nyílt 
pályázatok növelését… Ön mennyiben 
kíván ezen változtatni?

– Minden ilyen nemes céllal egyetértek. A 
fôbizottsági ülésen kérdeztek rá a tagok, 
hogy áttekintjük-e az elfogadott stratégiát. 
A válaszom igen volt, de hozzátettem azt is, 
hogy nem most, hanem a téli szünetet kö-
vetôen, hogy legyen energiánk és idônk 
erre a fontos kérdésre. Most a pragmatikus 
döntéshozatalnak van itt az ideje. Elsôként 
az NKA-ra vonatkozó törvény módosítását 
kell elfogadnia a parlamentnek. Emellett az 
új intézményrendszer felállításával is el kell 
készülnünk januárig. Fontos a jövô évi pá-
lyázati naptár megalkotása és a pályázati 
keretek meghatározása. A stratégián csak 
ezt követôen fogunk gondolkozni. Nem hi-
szem egyébként, hogy azokat az alapelve-
ket, amelyeket korábban lefektettek, bármi-
lyen módon bántani kellene. Egyetértek 
mindazzal, amit Jankovics Marcell fogalma-
zott meg, azzal az eggyel vitatkoznék csak, 
hogy csökkenteni kellene a pályázati támo-
gatások számát. Inkább úgy fogalmaznék, 
legyen több az alap szétosztható pénze. Ak-
kor máris jobban járunk. Ezt pedig – büsz-
kén mondom – abszolválni fogjuk, hiszen 
számításaim szerint jövôre egymilliárd fo-
rinttal többel fog gazdálkodni a Nemzeti 
Kulturális Alap, mint az ezt megelôzô évek-
ben. Ez óriási elôrelépés abban a helyzet-
ben, amikor a magyar kultúra támogatása 
szinte minden területen visszaszorulóban 
van.

❙ Mibôl származna ez a többletpénz?
– Szerencsére a lottózási kedv nem csökken 
Magyarországon. Már az idei esztendôben 
is túlléptük a tervezett éves bevételt. Emel-
lett a parlament meg fogja szavazni a por-

nográf termékekre kivetett 25%-os kulturá-
lis adót. Parlamenti döntés várható a szerzôi 
jogi törvény módosításáról is, amelynek ér-
telmében a közös jogkezelésbôl származó, 
szétosztható kulturális támogatásoknak az 
NKA lesz a gesztora. Ez jelentôs összeg; az a 
pénz, amely eddig a különbözô jogkezelô 
szervezeteknél jelent meg, reményeink sze-
rint átkerül az alaphoz, ezt ösztöndíjak for-
májában mi fogjuk tudni szétosztani. Az 
adótörvényeknél pedig sikerült elfogadtatni 
azt a módosító javaslatomat, amely arról 
szól, hogy azok a céges magántámogatók, 
akik az NKA-n keresztül akarják támogatni 
a magyar kultúrát, jelentôs adókedvez-
ményt vehessenek igénybe. Minden szem-
pontból alkalmassá tesszük az NKA-t arra, 
hogy olyan korszerû mecénásfórummá vál-
jon, amely mind az állami, mind a magán-
forrásokat fel tudja használni. 

❙ Hogyan képzeli el a csökkentett létszá-
mú, összevont szakmai kollégiumokkal 
való mûködést? Az elôadó-mûvészeti kol-
légiumban például a zenészek is szavaz-
ni fognak a színházak által benyújtott 
pályázatokra és fordítva, vagy mindenki 
csak a saját szakterületén rendelkezik 
szavazati joggal a kollégiumon belül? 

– Szerintem sok olyan szakember van ma 
Ma gyarországon, akik számos területen 
jára tosak, kellô kompetenciával rendelkez-
nek több mûvészeti ágat illetôen, és képe-
sek felelôs döntést hozni. Olyan területek 
kerülnek egymás mellé, amelyek egyébként 
is összetartozóak. Nagy bajnak tartanám, 
ha egy színházi rendezônek nem lenne fo-
galma az ugyanabban a teátrumban dolgo-
zó opera tagozatról. Tudom, hogy ezek az 
aggodalmak az elmúlt idôszak stabilitása 
miatt jelent keznek, de indokolatlanok. Sok-
szor elmond tam, hogy amennyiben a kollé-
giumi rendszer átalakítása újabb korrekciót 
igényel, akkor azt végre fogjuk hajtani. Ha 
bebizonyosodik, amitôl egyébként én nem 
tartok, hogy a kurátorok száma kevés vala-
melyik területen, akkor növelni fogjuk a lét-
számot. Erre a pénzügyi keretünk is meg-
van, hiszen 2012-ben több mint 30 millió 
forintot spórolunk a tiszteletdíjakon, pedig 

ZENEI KÖZÉLETÜNK

XVIII. ÉVFOLYAM 6. SZÁM6

NEMZETI KULTURÁLIS ALAP

„A szétosztható összeg jövôre 
egymilliárd forinttal nô”
L. Simon László a Nemzeti Kulturális Alapról, elvekrôl, célokról, pénzrôl

A Nemzeti Kulturális Alap új elnöke, 

L. Simon László a legsürgetôbb 

feladatnak az új intézményrendszer 

felállítását, a jövô évi pályázati 

naptár megalkotását és a pályázati 

keretek meghatározását tartja. 

Büszke arra, hogy jövôre 

egymilliárd forinttal több pénzbôl 

gazdálkodhatnak. Úgy véli, a szak-

barbárság ellen ható kollégiumi 

átalakítás jót tesz az egyébként 

túlzottan széttagolt, csak a saját 

szakmájának érdekeit védô 

mûvésztársadalomnak. Bár szeretné 

csökkenteni az adminisztrációs 

terheket, költségeket, tudja, hogy 

ez az egyik legnehezebben végre-

hajtható célkitûzés. 
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